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گروه اقتصادی - عضو شورای ملی زعفران خاطر نشان کرد: پدرخوانده هایی 
در تولید و صادرات زعفران وارد شدند که آشنایی چندانی با این محصول ندارند و 
صدای فعالانی که سال ها در این حوزه فعالیت داشتند را خفه می کنند و تلاش دارند 
که افزایش قیمت زعفران را به عملکرد آنها نسبت بدهند. علی حسینی با انتقاد از 
عملکرد سازمان مرکزی تعاونی مرکزی روستایی در فروش زعفران سال زراعی 
99، گفت: سازمان مرکزی تعاونی روستایی خود را به عنوان حامی و حافظ منافع 
کشاورزان معرفی می کند اما در عمل به  گونه ای دیگر رفتار می کند. وی با بیان اینکه 
سازمان تعاون روستایی با هدف ضرر نکردن کشاورزان این محصول را با قیمت 
نازل از آنها خریداری کرد، افزود: در اختیار قرار دادن بیش از 2 تن زعفران در اختیار 
یک شرکت به معنی ایجاد رانت و امکان دادن کنترل بازار به یک شخص و شرکت 
خاص است که می تواند بازار را در اختیار بگیرد و قیمت ها را بالا و پایین بیاورد. 
نایب رئیس انجمن تولیدکننــدگان و صادرکنندگان زعفران تاکید کرد: تعاونی 
روستایی مدعی است که خرید و فروش زعفران به یک شرکت کاملا قانونی بوده 
و تلاش کرد که عملکرد خود را در این قضیه توجیه کند. اما این پرســش مطرح 
است که بنا به چه منطقی این سازمان بیش از 2 تن زعفران را با شرایط سهل و آسان 
در اختیار این شرکت قرار داد و در نهایت آن شرکت با چندین برابر این محموله 
را فروخت و در نهایت مشخص نشد که در این میان چه نهاد و اشخاصی متنفع و 
چرا سودی نصیب کشاورزان نشد؟ حسینی  خاطر نشان کرد: شرط واگذاری این 
حجم از زعفران به یک شرکت صادرات آن بود اما نمی دانیم که آیا این محموله 
چند تنی صادر و یا در بازار داخلی مصرف شد؟  عضو شورای ملی زعفران تاکید 
کرد: پدرخوانده هایی در تولید و صادرات زعفران وارد شدند که آشنایی چندانی با 
این محصول ندارند و صدای فعالانی که سال ها در این حوزه فعالیت داشتند را خفه 
می کنند و تلاش دارند که افزایش قیمت زعفران را به عملکرد آنها نسبت بدهند. 
پیش بینی تولید در این مقطع کار اشتباهی است چرا که تا فصل برداشت چندین ماه 
باقی مانده است و باتوجه به خشکسالی، گرمای زمین و کم آبی نمی توان برآورد 
دقیقی از حجم تولید ارائه کرد. حسینی با بیان اینکه روند صادرات زعفران سیر 
کاهش به خود گرفته است، افزود: افزایش ناگهانی 300 درصدی قیمت زعفران 
باعث شد که این محصول بخشی از بازار داخلی و صادراتی را از دست بدهد. در 
حال حاضر20 تا 40 درصد از صادرات زعفران کاهش پیدا کرده اســت. به گفته 

حسینی؛ حداقل یک کیلو زعفران 25 تا 38 میلیون تومان است.

گــروه اقتصــادی - کمیته اقــدام ارزی به منظور ایفــای تعهدات ارزی 
صادرکنندگان در سالهای ۱398 تا ۱400، سه شرط تعیین کرد. بر اساس مصوبه 
کمیتــه اقدام ارزی، انقضا یا تعلیق کارت بازرگانی صادرکنندگان دارای تعهدات 
ارزی ایفا نشــده ســال ۱398 تا پایان سال ۱400 با رعایت تمامی شروط در نظر 
گرفته شده از سوی کمیته اقدام ارزی تا پایان مردادماه ۱40۱، مانع از ثبت سفارش، 
تخصیص ارز و ترخیص کالا نخواهد بود. بر اساس این مصوبه، چنانچه تمامی 
شــروط تعیین شده به صورت همزمان رعایت گردد، صادرکنندگان دارای تعهد 
ارزی در فاصله سالهای ۱398 تا ۱400 قادر خواهند بود نسبت به ثبت سفارش، 
ترخیص کالا و تخصیص ارز اقدام کنند. »کالای دارای قبض انبار به تاریخ قبل از 
ابلاغ مصوبه جلســه ۷۶ مورخ 3۱. 03. ۱40۱  »واردات کالاهای مشمول صرفاً در 
مقابل صادرات خود صادرکننده« و در عین حال، »ارائه تعهد محضری به اداره کل 
صمت استان صادرکنندگان کارت بازرگانی مبنی بر عدم تأمین ارز از منابع داخلی 
و عدم انجام صادرات تا ایفای تعهدات ارزی معوقه«، شروط سه گانه کمیته اقدام 

ارزی برای برخورداری دارندگان تعهد ارزی از فرصت این مصوبه است.
شــایان ذکر است تخصیص ارز در این پروسه صرفاً از محل ارز حاصل از 

صادرات خود صادرکننده خواهد بود.

عضو شورای ملی زعفران خبر داد:

تکلیف ۲ تن زعفران هنوز مشخص 
نشده است

۳ شرط جدید کمیته اقدام ارزی 
برای دارندگان تعهد ارزی

اقتصادی
گــروه اقتصادی - میز اقتصاد با 
موضوع فرصت هــا و موانع تجارت 
آزاد با اوراسیا و با حضور سیدی مشاور 
امــور بین الملــل و توافق نامه تجاری 
ســازمان توســعه تجــارت ، کالجی 
کارشناس مسائل اوراسیا،  ذوالرحمی 
دبیر انجمن صدســا و عابدی رییس 
کمیســیون صادرات غیــر نفتی اتاق 

بازرگانی برگزار شد.
فرصت های تجارت آزاد با 

اوراسیا برای کشور چیست؟ 
سیدی: میانگین صادرات جهان 
ناشی از منافع موافقت نامه ها،  بیش از 
نصف صادرات کل جهانی است این 
در حالی اســت که در کشور ما حدود 
پنج درصد صادرات غیر نفتی ما تحت 
پوشــش توافق هایی که با کشور های 

دیگر داریم صورت می گیرد.
ایــن موافقت نامه اولین موافقت 
نامــه تجارت آزادی اســت که تعرفه 
حدود 80 درصد اقلام کالایی را هر دو 
طرف به صفر می رســانند .حدود یک 
ســال و نیم است که مذاکرات در این 

خصوص  آغاز شده است.
نتیجه جلسه هفته پیش چه 

بود؟
سیدی: موافقت نامه های تجارت 
آزاد پیچیده هستند ،نه فصل ضوابط و 
قوانین دارند. متن تا حد زیادی به پایان 
رســیده و وارد لیست شدیم در حوزه 
کشاورزی ،نتیجه مثبت بود و از دوره 

بعدی وارد صنعت خواهیم شد.
اتحادیه اوراسیا به ما اعلام کرده 
کــه در اغلب محصــولات صنعتی 
آمادگی تجارت دارد اگر ما هم تعرفه 

ها را حذف کنیم .
پیش بینی می شود دو تا سه دوره 
مذاکرات ادامه پیدا کند و سپس به پای 

امضا خواهد رسید.
ایران برای اســتفاده از این 
فرصت باید به چه نکاتی  توجه 

کند؟
کالجی کارشناس مسائل اوراسیا: 
حوزه اوراســیا بسیار وسیع است. هم 
از لحــاظ جغرافیایی هم از لحاظ تنوع 
فرهنگ و زبــان و قومی در عین حال 
بایــد توجه کنیم که ما دارای ســابقه 
طولانــی تجارت با این منطقه به ویژه  

قفقاز هستیم .
تجــار ما باید به طــور مداوم در 
نمایشــگاه های تجاری شرکت کنند. 
باید شــرایطی را فراهــم کنند که به 
صورت دوره ای و منظم نمایشــگاه 
های تجاری ایران در آنجا برگزار شود.

یکی از مشــکلات تجــار ما در 
اوراســیا زبان روسی اســت و نیاز به 
مترجم است و می توانند شرکت های 
ما از ظرفیت های ایران شناسی استفاده 
کنند هم ســود اقتصادی دارد هم نیاز 

شرکت ها برطرف می شود .
نکته مهم دیگر این اســت که ما 
نباید از اوراسیا تصویر آرمانی در داخل 
کشور داشته باشیم .تجار ما باید توجه 
کنند که مسیر هموار نیست. درصورتی 
که  با چشم باز حرکت کنیم این روند 

می تواند برای ما یک فرصت باشد.
سازمان توسعه تجارت چه 

اقداماتی انجام داده است؟
ذوالرحمی دبیر انجمن صدســا: 
موافقت نامه های تجاری وقتی انجام 

می شــوند به خودی خود موثر نیستند 
مگر اینکه تجار و تولید کنندگان به آن 

توجه داشته باشند.
تجار و تولید کنندگان نباید منتظر 
به پایان رسیدن مذاکرات باشند.باید به 

عنوان شاهد در این بازار حضور یافته 
و مطالعه داشــته باشند تا بتوانند نفوذ 

کنند .
سازمان توسعه تجارت با استقرار 
رایزنان بازرگانی در این بازار ها کمک 

تخصصی به شــرکت ها ارائه می دهد 
و گاهی اگر با مشــکلات مواجه شود 
از طریــق رایزن بازرگانی حل می کند. 
رایزنــان در حــال حاضــر  فقط در 

ارمنستان و روسیه هستند.

فکــر نمی کنید ما باید در هر 
پنج کشور رایزن داشته باشیم؟
ذوالرحمی دبیر انجمن صدســا: 
بلــه باید انجام شــود اما ملاحظات و 
مشکلاتی وجود داشت برای رایزنان 
اما هم اکنون در دو کشــور و بازار مهم 
رایزن وجــود دارد و در بلاروس هم 
آماده شــده و به زودی اعزام می شود.
ما ســال ها در قزاقستان رایزن داشتیم 
که اکنون هم در دست بررسی و اعزام 

است .
در روند تجارت توسعه آزاد 
شرکت داشــتید یا خیر و اینکه 
تحقیقات بــرای صادرات به این 
کشــور ها برای بررسی موانع 

انجام داده اید ؟
ذوالرحمی: تا حدودی در جریان 
این صحبت ها بودیم. اعضای اوراسیا 
شــرایطی خوبی دارند که ما بتوانیم به 
آنها ماشــین آلات صادر کنیم .حدودا 
سهم تجارت ما از دو و نیم میلیارد دلار 
به پنج میلیارد دلار رســیده و فرصت 

خوبی  برای صادرات  ما وجود دارد.
 همیشــه موانعی برای صادرات 
داشــتیم ولی موانع خاصی نیست ما 
هنوز بازار آنها را شناســایی نکردیم و 
گام اول شــناخت این بازار هاست اما 
می دانیم که نیاز به ماشین آلات دارند .

درخواست شــما از دولت 

چیست ؟
سیدی : آنها باید فرصتی را فراهم 
کنند که ما امکان شناسایی کشور ها و 

بازارهای آنها را داشته باشیم .
بــرای اینکه مــا بتوانیم از 
این فرصت اســتفاده کنیم چه 
اقداماتی باید در دستور کار قرار 

بگیرد ؟
عابدی رئیس کمیسیون صادرات 
غیر نفتــی اتاق بازرگانی: ما باید برای 
صادرات پیش زمینه هایی داشته باشیم 
،نقش بخش دولتی و بخش خصوصی 

بسیار مهم است.
بستر های لازم در حوزه تجارت 
خارجــی باید با ثبات در اقتصاد کلان 
پیش بیاید. ما باید اقداماتی انجام دهیم 
که صادر کننده مطمئن باشد که کاری 
کــه انجام می دهد با ریســک کمتری 
اســت و منافعی پایدار در این بخش 
اســتفاده خواهد کرد .ما این موافقت 
نامه را یــک تمرین می بینیم تا بتوانیم 
در موافقــت نامه های بین المللی وارد 
شــویم . در حوزه بخش خصوصی، 
حوزه بازرگانی ایران و قزاقستان یکی 
از موانع و مشکلات اصلی در توسعه 
اقتصادی بحث روادید بود که روادید 
چهارده روزه لغو شــد برای تاجران و 
مسافران ایرانی. این فرصتی را برای ما 
ایجاد می کند برای حضور در کشــور 

های اوراسیا که با قزاقستان شروع شد.
باید در حوزه لجســتیک سرمایه 
گذاری صورت بگیرد .مبادلات بانکی 
هم یکی از مهم تریــن موانع تجاری 

است .
چه ظرفیت هایی در اوراسیا 
وجــود دارد کــه اطــاع از آنها 
می تواند بــه صادرکنندگان ما 

کمک کند؟
کالجــی : در فضای رســانه ای 
کشورمان این موضوع مطرح شده که 
ایران جزو اتحادیه نشــده و نمی شود 
چون در اوراســیا نیست .کشور هایی 
که در حوزه اوراســیا نیستند مثل ایران  
از دو طریــق  تجارت ترجیحی و یکی 

تجارت آزاد باید همکاری کنند.
ما هــم اکنــون  در مرحله ارتقا 
از تجارت ترجیحــی به تجارت آزاد 
هســتیم فقط قرار است ارتقا پیدا کند 

نه اینکه عضو اتحادیه شود.
زمانی که ســتاد تنظیم بازار برای 
مدیریت بازار تصمیم به لغو صادرات 
می گیرد، این بزرگترین مانع است در 
این شرایط هیچ صادر کننده ای حاضر 
به همکاری با این حوزه ریســک پذیر 
نیست زیرا ممکن است خسارت ببیند.

بار اصلی تجارت ما به ســمت 
روســیه که هشــتاد درصد تجارت 

اوراسیا است.

در حــوزه بخــش خصوصــی، حــوزه بازرگانی ایــران و قزاقســتان یکــی از موانع 
و مشــکات اصلــی در توســعه اقتصــادی بحــث روادید بود کــه روادیــد چهارده 
روزه لغــو شــد برای تاجــران و مســافران ایرانــی. این فرصتــی را برای مــا ایجاد 
می کنــد بــرای حضــور در کشــور هــای اوراســیا که با قزاقســتان شــروع شــد.

کارشناسان پاسخ می دهند:

فرصت ها و موانع تجارت 
آزاد با اوراسیا چیست؟

اهمیت تجارت آزاد ایران با اتحادیه اقتصادی اوراسیا و موانع موجود در این مسیر با حضور کارشناسان 
مطرح و بررسی شد.

 

 

گروه اقتصادی -  نایب رییس 
کمیســیون صنایع مجلس گفت: اگر 
قرار باشــد در سطح کشــور کالای 
مورد نیاز مردم را تأمین کنیم و در یک 
ســو وزارت بازرگانی برای خودش 
واردات و صــادرات را مدیریت کند 
و در سویی دیگر وزارتخانه دیگری 
متولی تولید باشــد؛ عملًا تعادل کالا 
درتأمیــن مواد اولیــه و تولید کالای 

مصرفی بهم می ریزد.
علی جدی درواکنش به تفکیک 
وزارت صمت گفت: با اســتضیاح 
وزیر صمت و تفکیک این وزارتخانه 

مخالف هســتم؛ در اســتضیاح وزرا 
فرصــت دادن خلاف قانون اســت 
اســتضیاح یا اعلام وصول می شود یا 
انجام نمی شود.وزارت صمت هم در 
80 الی 90 سال گذشته ۱2 بارتفکیک 

ومجداد ادغام شده است.
وی ادامــه داد: این مخالفت از 
باب این است که متولی تأمین کالای 
داخلی چــه در مورد میزان تولید چه 
از منظــر واردات و چــه در مدیریت 
صادرات باید یک نهاد باشد. اگر قرار 
باشــد در سطح کشــور کالای مورد 
نیاز مــردم را تأمین کنیــم و در یک 

ســو وزارت بازرگانی برای خودش 
واردات و صــادرات را مدیریت کند 
و در سویی دیگر وزارتخانه دیگری 
متولی تولید باشــد؛ عملًا تعادل کالا 
درتأمیــن مواد اولیــه و تولید کالای 

مصرفی بهم می ریزد.
نائب رئیس کمیســیون صنایع 
و معادن مجلس شــورای اسلامی با 
اعلام مخالفت کمیســیون صنایع و 

معادن اظهار داشــت: ما به این دلایل 
کــه بحث واردات و صادرات کالا در 
یک وزارت خانه سیاست گذاری شود 
و این تفکیک باعث ایجاد انشقاق در 
سیاستگذاری ها و متولیان تولید نشود 

مخالف هستیم.
وی تشــریح کرد: اگر وزارت 
بازرگانــی درجای دیگری شــکل 
بگیرد ممکن است آسیب هایی داشته 

باشد مانند عدم تعادل در تولید برنج 
وبرنامه ریــزی بــرای واردات آن از 
ســوی دولت باعث بروز مشکلات 
زیادی می شــود. جدی افزود: بهبود 
وضعیت تولید در 4 ســال اخیر نشان 
از عملکرد خوب این وزارت خانه در 
بررسی و شناخت حوزه های تولیدی، 

صادرات و واردات دارد.
وی اعلام نهایی نظر کمیسیون 

صنایــع و معادن مجلــس را منوط 
بــه دریافــت گزارش هــای مرکز 
پژوهش هــای مجلــس و دیگــر  
اندیشــکده های مطالعاتی که تحقیق 
وپژوهــش در ایــن رابطه بــه آن ها 
واگذار شده دانست و گفت: اعضای 
کمیســیون صنایع و معادن مجلس با 
اعلام نتایج بر مطالعات صورت گرفته 
از نهاد هــای مطالعاتی اعلام موضع 

خواهد کرد.
نایب رییس کمیســیون صنایع 
مجلس در رابطه با اعمال فرصت دو 
ماهه در روند استضیاح وزیر صمت 
گفت: نه در آئین نامه داخلی مجلس نه 
در قانون اساسی کشور فرصت دادن 
در خصوص استیضاح وزار جایگاه 

قانونی ندارد.
وی بــا اعــلام مخالفت خود با 
اســتضیاخ وزیر گفت: باید به وزیر 
صمت فرصــت داد تا اقدامات مورد 
نظر خود را در مسائل کلان و اصلاح 
ساختاری انجام دهد. متأسفانه تا قیمت 

خودرو افزایش می یابد علم استیضاح 
وزیر بلند می شود، در حالی که خودرو 
جزو مسائل کلان کشور است و قصه 
مشکلات خودرویی کشور سابقه ای 
40 ســاله دارد کــه راه حلش فقط به 
دســت وزیر صمت نیست و عوامل 
دیگری در آن دخیل هســتند. جدی 
افزود: زنجیره هــای فلزات و معادن 
در کشــور با مشکلات فراوانی روبه 
رو هستند که باید برای حل آن اهتمام 
ملی شود و با این فرصت های کوتاهی 
که وزیران دارند نمی توان  امید داشت 

که این سرمایه ها احیا شود.

گروه اقتصادی -  معاون صنایع 
حمل و نقل وزارت صنعت، معدن و 
تجارت با اشــاره به تدوین آیین نامه 
واردات خودرو، از ورود نخســتین 
خودروهــای وارداتی به کشــور تا 

شهریورماه خبر داد.
در  منطقــی«   »منوچهــر 
گفت وگویی اظهار داشت: آیین نامه 
واردات خودرو تدوین شده و از سوی 
هیات دولت در دســت بررسی است 
تا آن را ابلاغ کنــد. وی تصریح کرد: 
البتــه قبل از اجــرای این آیین نامه، ما 
با  صنعتگران و واردکنندگان جلســه 

توجیهی برگزار خواهیم کرد.
منطقی خاطرنشان کرد: در آیین 

نامه تدوین شده،  واردات خودروهای 
دست دوم امکان پذیر نیست.

وی ادامــه داد: همچنیــن برای 
خودروهای اقتصادی مشوق هایی در 
نظر گرفته شــده  است؛ به عنوان مثال 
از بین پنج محصول اگر یک محصول  
تقاضای 50  درصدی داشته باشد برای 
آن مشوقی تعیین می شود که با قیمت 
نهایــی پایین تری به دســت مصرف 
کننده برســد.  معــاون وزیر صمت، 
هــدف از تدوین آیین نامه را واردات 
خودروهــای اقتصادی برای اقشــار 
کــم درآمد جامعه دانســت و افزود: 
محدودیتی برای واردات تعیین نشده 
و شاخص های فنی مانند خدمات پس 

از فــروش و قابلیت های محصول در 
نظر گرفته شده است.

وی تاکیــد کــرد: واردکنندگان 
باید از کشورهایی که خودروهای به 

روزی دارند واردات را انجام دهند.
منطقی، واردات خودرو را عامل 
ارتقای صنعت داخلی دانست و گفت:  
اجرایی شــدن این آیین نامه منوط به 
مصوبه هیات دولت است ضمن اینکه 
بر اســاس برنامه ریزی انجام شده، تا 
شهریور ۱40۱ واردات خودرو انجام 

می شود.
اوایل مرداد ماه، رونمایی از 

خودروهای اقتصادی داخلی
وی همچنین گفت: ایران خودرو 

و سایپا خودروهای اقتصادی خود را 
از اوایل مرداد ماه به صورت رســمی 

رونمایی خواهند کرد.
معاون صنایع حمل و نقل وزارت 
صمــت افزود: به دنبــال تاکید رئیس 
جمهــور بر تولید خودروی اقتصادی 
و همچنین تقاضای نیمی از خریداران 
خــودرو برای ایــن خودروهای کم 
هزینه، وزارت صمت تصمیم گرفت 
تا عــلاوه بــر واردات خودروهای 
اقتصادی، خودروســازان داخلی هم 
برای تولید این خودروها برنامه ریزی 
داشته باشــند و از اویل مرداد ۱40۱ 
نخستین خودروهای اقتصادی تولید 

داخل را رونمایی کنند.

وی، ســه مســیر را برای تامین 
خــودروی اقتصادی عنــوان کرد و 
بیان داشــت: نخستین مســیر تولید 
خودروهای اقتصادی داخلی اســت 
که خودروســازان ایــن امر را محقق 
می کننــد. منطقی ادامــه داد: دومین 
راه  پیشــنهادی، طراحــی محصول 
اقتصادی از ســوی خودروسازهای 

بزرگ خارجی است تا نمونه طراحی 
شده در داخل کشور تولید کنیم.

وی خاطرنشــان کرد: ســومین 
مســیر، واردات همراه با همکاری با 
سایر خودروســازهای جهانی است 
ضمن اینکه ما از همه ظرفیت ها برای 
تولید خودروهای اقتصادی اســتفاده 

خواهیم کرد.

گــروه اقتصــادی -  مدیرکل 
دفتر ســرمایه گذاری ســازمان بنادر و 
دریانــوردی از ارائــه تخفیف های 95 
درصدی واگــذاری اراضی بندری به 
سرمایه گذاران خبر داد. حسین یداللهی 
درباره سرمایه گذاری در بخش حمل و 
نقل دریایی و توســعه بنادر اظهار کرد: 
سازمان بنادر و دریانوردی برای شفاف 
ســازی فعالیت های خود و همچنین 
جلوگیــری از ایجاد انحصار در بخش 
خدمات بندری و دریایی و ارائه خدمات 
بهتر در این زمینه و همچنین با این هدف 

که شرکت های سرمایه گذار را با رویکرد 
توســعه دریا محور در کنار خود داشته 
باشــد، فرآیند ضوابط سرمایه گذاری 
در بخــش دریایی و بندری را بازنگری 
کرده اســت. وی افزود: در همین راستا 
تلاش شده تا ساختاری ترسیم شود تا 
از برخوردها و رفتارهای سلیقه ای »چه 
در زمان معرفی فرصت های ســرمایه 
گذاری« و »چه در مرحله انعقاد قرارداد« 
دور شویم؛ همچنین در آئین نامه ساخت 
و سازهای متعلق به شرکت های سرمایه 
گذار بخش خصوصــی تا هنگام بهره 

برداری از آنها بازنگری شده که با توجه 
بــه اینکه عمده قراردادهای ســاخت 
 B.O.T و ســاز در بنادر به صــورت
است، ساختار جدیدی برای مشارکت 
ســرمایه گذار در پروژه ها طراحی شده 
اســت. مدیرکل دفتر ســرمایه گذاری 
سازمان بنادر و دریانوردی در خصوص 
حمایت از شرکت های سرمایه گذار و 
مشوق های مربوطه گفت: سازمان بنادر 
نسبت به تبیین شناسنامه های اراضی و 
ارائه فرصت های ســرمایه گذاری در 
قالــب مزایده و فراخوان عمومی که به 

شفاف سازی بیشتر مزایده ها و قراردادها 
می انجامــد، اقدام کرده اســت؛ تلاش 
شــده است تا فضای عدالت محوری و 
توسعه اقتصاد دریا محور و اشتغال زایی 
دریایی شــکل بگیرد. وی خاطرنشان 
کرد: سازمان بنادر و دریانوردی بنادر به 
واگذاری بنادر کوچک سرعت داده؛ به 
گونه ای که طــی 3 ماه اخیر توافق های 
خوبی با شرکت های بخش خصوصی 
شــکل گرفته اســت؛ رویکرد اصلی 
دولت و ســازمان بنادر و دریانوردی در 
این زمینــه، مردم محور بودن واگذاری 

هاســت؛ ســازمان بنادر با 95 درصد 
تخفیف فضاهای بنــدری را در اختیار 
شــرکت ها قرار داده اســت. این مقام 
مسئول در ســازمان بنادر و دریانوردی 

یادآور شد: برای توسعه سواحل مکران، 
ســازمان بنادر تخفیفات خوبی برای 
ســرمایه گذاران در بنــدر چابهار ارائه 

می دهد.

گروه اقتصــادی -  جزئیات 
مصوبات ســومین جلســه شورای 
عالی مســکن در دولت سیزدهم که 
در تاریخ 2۷ اردیبهشــت امســال به 
ریاست حجت الاسلام سید ابراهیم 
رئیســی رئیس جمهور برگزار شد، 

اعلام شده است.
در این جلســه دو سری مصوبه 
کلــی بــا موضوعــات »زمیــن« و 
»تسهیلات« در راستای اجرای قانون 
جهش تولید مسکن و همچنین طرح 
نهضت ملی مســکن تدوین و ابلاغ 

شد.
موارد بخــش »زمین« این 

نشست به شرح زیر است:

۱. دستگاه های اجرایی اراضی 
در اختیار را هر چه سریع تر به وزارت 

راه و شهرسازی بدهند
2. تغییــر کاربــری اراضــی 
پیشنهادی وزارت راه به استانداری ها 
طبــق زمان بندی منــدرج در قانون 
جهــش تولیــد مســکن؛ چنانچه 
دستگاه ها به استعلامات پاسخ ندهند، 

به معنی پاسخ مثبت تلقی می شود
اراضــی  مســکن  بنیــاد   .3
روستاهایی که به شهر تبدیل شده اند 

را رایگان به وزارت راه بدهد
4. وزارت جهــاد اراضی خود 
را کــه در حریم یا محدوده شــهرها 
واقع شــده اند ظرف 2 ماه به وزارت 

راه بدهد
5. اســتانداران تا پایــان مرداد 
امسال اراضی نهضت ملی مسکن را 
تأمین کنند؛ شورای عالی شهرسازی 
نســبت به الحاق شهرهای بالای 50 

هزار نفر اقدام کند
موارد بخش »تســهیات« 

این نشست به شرح زیر است:
۱. ســقف تســهیلات ساخت 
مســکن صرفاً برای پروژه های ذیل 
قانون جهش تولید مســکن با تأیید 
وزارت راه و شهرسازی قابل افزایش 

است
2. ســقف تســهیلات نهضت 
ملی مســکن برای پروژه هایی که از 

فناوری های نوین ساختمان استفاده 
می کنند تا 20 درصــد قابل افزایش 

است
3. بانک مرکزی مکلف اســت 
تا پایان خرداد امســال دستورالعمل 
اختصاص 20 درصد از کل تسهیلات 
بانکی به ســاخت مسکن را به شبکه 

بانکی ابلاغ کند
4. کلیــه بانک ها بایــد تا پایان 
خــرداد دســتورالعمل پرداخــت 
تســهیلات ذیل قانون جهش تولید 
مســکن را به کلیه شعب خود ابلاغ 

کنند
5. بانک ها مکلفند در پروژه هایی 
که زمین ســند ۶ دانگ ندارد، اسناد 

جایگزین ماننــد قولنامه ای یا وقفی 
و وکالتی را به عنوان وثیقه بپذیرند

۶. اختصــاص تســهیلات به 
متقاضیان دریافت این واحدها بدون 
نیاز به احراز استطاعت مالی متقاضی 

باید انجام گیرد
۷. بانک هــا مکلــف به اعطای 
تسهیلات به سازنده هستند و تنها در 
زمان فروش اقســاطی، اسامی نهایی 

مشمولان را دریافت کنند
8. بانک هــا مکلف به پرداخت 
تسهیلات با احتساب هزینه های آماده 
سازی زمین، صدور پروانه ساخت، 
هزینه خدمات مهندسی، بیمه، مالیات 

و… هستند

9. تســهیلات متقاضیان تحت 
پوشش کمیته امداد و بهزیستی بدون 
در نظر گرفتن آورده و میزان پیشرفت 

پروژه پرداخت می شود
۱0. بررســی وثایق طرح های 
حمایتی تولید مســکن از شــمول 
مقــررات بانک ملی خارج اســت؛ 
بانک هــا ارزیابی وثایــق ملکی را به 

بانک مسکن واگذار کنند
۱۱. ســازمان برنامــه و بودجه 
برای مابــه التفاوت نرخ ســود وام 
مسکن روســتایی )5 درصد( با نرخ 
سود مصوب شــورای پول و اعتبار 
)۱8( به بانک های عامل تضمین نامه 

صادر کند

نایب رییس کمیسیون صنایع مجلس:

تفکیک وزارت صمت بازار کالایی را بهم می ریزد

جزئیات مصوبات شورای عالی مسکن اعلام شد

معاون وزیر صمت خبر داد:

مدیرکل دفتر سرمایه گذاری سازمان بنادر و دریانوردی عنوان کرد؛

ورود نخستین خودروهای وارداتی به کشور تا شهریورماه

تخفیف ۹۵ درصدی در واگذاری فضاهای بندری به سرمایه گذاران


